
سینمــا
 فیلمسازانی که خود را 

فریب می دهند
کارگردان انیمیشن »دیوارچهارم« که موفق به 
کسب جایزه از جشنواره انیمافست زاگرب شده بود، 
عنوان کرد که برخی فیلمسازان خود را با حضور در 
جشنواره های بی اعتبار فریب می دهند. محبوبه 
کلایی درباره تب حضور در رویدادهای بین المللی 
در میان فیلمسازان سینمای کوتاه گفت: واقعیت 
این است که هر فیلمی نباید در هر جایی نمایش 
داده شود و اعتبار یک فیلم به تعداد نمایش آن در 
کشورها و رویدادهای مختلف نیست. الزاما فیلمی 
که ۶۰ نمایش در سراســر جهان داشته، موفق تر 
از فیلمی که ۲۰ حضور بین المللی در جشنواره ها 
داشته است، نیست. وی در ادامه توضیح داد: خیلی 
از بچه های تازه کار در حوزه سینمــای کوتاه، خیلی 
از جشنواره ها را به خوبی نمی شناسند و چــم و خم 
حضور در رویدادهای بین المللی دست شان نیامده 
است. زمانی که فیلمسازان در یک سری از رویدادهای 
بین المللی حضور پیدا کنند، به خوبی متوجه می شوند 
که رنکینگ بین المللی چیست و چه چیزهایی اعتبار 
یک جشنواره را تعیین می کند. جهان بینی حاکم بر 
یک جشنواره معین می کند که آیا آن رویداد ارزش 
حضور دارد یا خیر. کلایی گفت: در اطراف خودم بسیار 
با این موضوع برخورد کرده ایم که افراد از سر ناآگاهی 
حضور فیلمشان در یک رویداد را تبلیغ می کنند 
و احساس شان این است که موفقیت چشم گیری 
نصیب شان شده است. در حالی که حقیقتا یکی دو 
حضور در جشنواره های معتبر، ارزش بیشتری از 
حضور متعدد در برخی رویدادها دارد. وی افزود: 
بسیاری از جشنواره ها یک تم یا جهان بینی خاص خود 
را دارند که گاهی حضور در آن ها به ضرر شما خواهد 
بود. اگر به درستی درباره آن رویداد مطالعه کنید، 
متوجه می شوید که با سلیقه شما هم خوانی ندارد و 
نمی توانید آن سلیقه و دیدگاه حاکم بر جشنواره را 
به عنوان یک اصل برای خود بپذیرید. این کارگردان 
فیلم کوتاه ادامه داد: در حقیقت پرداختن به این جنس 
حضورهای جشنواره ای فریبکارانه است. این پدیده 
بین ما فیلمسازان حوزه سینمای کوتاه وجود دارد که 
خود را فریب می دهیم و دل خوش می کنیم به طرح 
گندمی که روی پوستر فیلم اضافه می شود. در حالی 
که اگر افراد خودشان در جشنواره های بین المللی 
حاضر شوند و به خصوص اگر پخش بین المللی فیلم 
خود را برعهده بگیرند، متوجه می شوند که حضور در 
فلان جشنواره که بسیار برای فیلم های ورودی اش وقت 
می گذارد، بسیار متفاوت است از حضور در جشنواره ای 
که حتی متوجه سازوکار برگزاری آن نمی شوید. توجه 
به کمیت حضورهای بین المللی در این حوزه، نوعی 
فریبکاری است. کلایی درباره حضور برخی فیلم های 
کوتاه در جشنواره های نامعتبر و غیرواقعی تصریح 
کرد: جشنواره های زیادی وجود دارد که ساختاری 
فریبکارانه دارند. این رویدادها نه تنها اعتبار ندارند، که 
کمک به چرخه معیوب برگزاری آنها یک فاجعه است. 

تشخیص این مساله هم به تجربه افراد بستگی دارد.

مهــران غفــوریان روز دوشنبه 
سر صحنه تصویربرداری سریال 
نمــایش خانــگی »نیسان آبی« 
دچار حمله قلبی شـد و عمل قلب 
باز او با موفقیت انجام شده است. 
احسان ظلی پور تهیه کننده سریال 
»نیسان آبی« دربــاره وضعیــت 
مهران غفوریان که به بیمارستــان 
منتقل شد، بیان کرد: عمل قلب باز 
مهران غفوریان صبح سه شنبه ۲۷ 
مهرماه انجام شد و پزشکان چهار 
رگ را عوض کردند که خداراشکر 

عمل موفقیت آمیزی هم بود. 

عمل قلب »غفوریان« 
موفقیت آمیز بود

احمد مهران فر به عنوان اولین 
بازیگر فیلــم سینمایی »پاکول« 
به کارگردانــی نویــد اسماعیلی 
انتخاب شد. احمــد مهــران فــر 
اولین بازیگری است که به فیلـــم 
سینمایی »پاکول« به کارگردانــی 
نوید اسماعیلی و تهیه کنندگــی 
غلامرضا آزادی پیوسته اسـت و 
این اثر در حال حاضر در مرحلــه 
انتخاب بازیگران قرار دارد. مهران فر 
به عنوان نقش اصلی »پاکول« قرار 
است با شخصیت متفاوتی به ایفای 
نقش بپردازد و در روزهای آینده 
چهره های مطرح دیگری به این 

پروژه اضافه خواهند شد.  

 احمد مهران فر 
در فیلم »پاکول« 

رو بــه رو
معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینما:
به زودی اعضا معرفی می شوند 

معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی درباره وضعیت شوراهای 
پروانه ساخت و نمایش و آیین نامه های مرتبط توضیحاتی را ارائه داد. 
سعید رجبی فروتن درباره فعالیت شورای پروانه ساخت و نمایش گفت: 
همانطور که رئیس سازمان سینمایی در برنامه تلویزیونی با اهالی 
سینما به گفت وگو نشستند طی دو هفته گذشته تلاش گسترده ای 
برای روزآمدسازی آیین نامه های ساخت و نمایش که مبنای کار ما 
در سازمان سینمایی است، صورت گرفت. سعید رجبی فروتن ادامه 
داد: بسیاری از علاقه مندان اطلاع دارند به رغم اینکه در یکی، دوسال 
گذشته دستورالعمل های مربوطه تجمیع و بازنگری شد اما بحث مربوط 
به آیین نامه های صدور پروانه فیلمسازی و پروانه نمایش که مربوط به 
دهه های گذشته است،  در این دوره علاوه بر اینکه با ادبیات جدیدی 
نوشته شده اند برای رفع پاره ای از مسائل و مشکلات حقوقی که با آنها 
روبه رو بودیم، اصلاحاتی در قالب ماده واحده و یا تبصره هایی که در ذیل 
ماده ها قرار می گیرند، پیشنهاد شده است. هدف این است که با سهولت 
و شفافیت بیشتر بتوانیم به متقاضیان خدمات مورد انتظار را ارائه دهیم 
و ابهاماتی در بین نباشد. وی با ابراز امیدواری از اینکه با ارائه این مجموعه 
مقررات جدید به مراجعی مانند هیات محترم وزیران و وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اسلامی بتوانیم سیمای جدیدی برای سازمان سینمایی 
در بخش مقررات ارائه کنیم، بیان داشت: آن دسته از فیلمسازانی که طی 
دو، سه هفته گذشته به خاطر تعطیلی و وقفه ای که در فعالیت هفتگی 
شوراها به وجود آمده بود قدری نگران شده بودند، بدانند که با معرفی 
اعضای جدید شوراها در بخش سینمایی و غیرسینمایی به زودی فعالیت 
این شوراها همانند گذشته از سر گرفته خواهد شد و همه متقاضیان بر 
اساس نوبت ثبت تقاضایشان در سامانه، کارهایشان مورد بررسی این 
شوراها قرار خواهد گرفت. رجبی فروتن با بیان اینکه بعضی از تقاضاها 
که در مرحله صدور پروانه بوده قطعا در اولویت قرار خواهد گرفت، گفت: 
با یک مرور مجدد توسط اعضا جدید تلاش خواهد شد تا پروانه ساخت 
و نمایش این دسته از متقاضیانی که بسیاری از کارهایشان در گذشته 
انجام شده بود زودتر بتوانند خدمات مورد نظر را از ما دریافت کنند. وی 
ادامه داد: به سهم خود از وقفه ای که از این حیث افتاد که تا اندازه ای 
هم طبیعی است عذرخواهی می کنم و امیدوارم در ادامه با تسریع کار 
بتوانیم پاسخگوی تقاضای اهالی شریف و نجیب سینمای ایران باشیم. 
معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی همچنین گفت: یکی از نقاط 
عطف ما در دوره جدید در مرحله بازنگری و روزآمدسازی آیین نامه ها و 
مقررات این است که همه تهیه کنندگان محترم و همه متقاضیانی که 
می خواهند در این زمینه سرمایه گذاری کنند از قبل اقدام به دریافت 
پروانه ساخت کنند به همین دلیل هم سرمایه گذاران و هم عوامل فنی  
و هنری که می خواهند با پروژه ها همکاری کنند اطمینان حاصل کنند 
که این آثار مجوزهای لازم را از سازمان سینمایی دریافت کرده اند 
.رجبی فروتن در پایان بیان داشت: متاسفانه در سال های گذشته در 
مواردی به دلیل اینکه برخی فیلمسازان بدون اخذ پروانه ساخت اقدام به 
تولید فیلم کرده بودند، خود را گرفتار مسائل و مشکلات حقوقی کردند 
و پرونده هایی در شورای داوری خانه سینما تشکیل شد. قانونگرایی و 
اقدام پیشگیرانه حکم می کند دوستان به موجب مقرراتی که از گذشته 
تا به امروز بوده است برای دریافت پروانه ساخت تلاش لازم را انجام 
دهند تا ما نیز در پاسخ به اقدام آنها با سرعت و با دقت لازم به این دسته 

از تقاضاها پاسخ لازم را بدهیم.
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هادی مرزبان که طی ۲ سال اخیر قصد اجرای نمایش 
»دکترنون« دارد ولی به دلیل کرونا این امر میسر نشده 
است، تاکید کرد: به زودی این اثر نمایشی را در سالن 
اصلی مجموعه تئاترشهر روی صحنه می برد. هادی مرزبان 
کارگردان با سابقه تئاتر که از اسفند ۹۸ و طی ۲ سال اخیر 

قرار بود نمایش »دکترنون« را بعداز ۱۲ سال انتظار روی 
صحنه ببرد ولی به دلیل کرونا هنوز این امر میسر نشده 
است، درباره وضعیت اجرای عمومی »دکترنون« که قرار 
است در سالن اصلی مجموعه تئاترشهر به صحنه برود، 
گفت: خیلی ها به من می گویند که نمایش »دکترنون« 

طلسم شده و نباید آن را اجرا کنم ولی من شدیداً معتقدم 
طلسمی در کار نیست و به دنبال اجرای نمایش هستم. 
وی تاکیدکرد: در آینده نزدیک نمایش »دکترنون« را در 
سالن اصلی مجموعه تئاترشهر به صحنه می برم. مرزبان با 
اشاره به اینکه به دلیل شرایط کرونایی چندین بار بازیگر 
نقش دکترنون تغییر کرده است، توضیح داد: ما طی 
۲ سال اخیر برای تمرین و اجرای نمایش »دکترنون« 
هیچ مشکلی نداشتیم ولی کرونا شرایط را تغییر داد و 
در ابتدا باعث شد آقای رضا کیانیان که خیلی علاقه مند 
به ایفای نقش دکترنون بود از حضور در نمایش انصراف 
دهد. فرهاد آییش نیز که خیلی نقش دکترنون را دوست 
داشت به دلیل شرایط کرونایی نتوانست گروه را همراهی 
کند. سپس بازیگر دیگری آمد که من خیلی دوستش 
داشتم ولی بازهم نتوانست با گروه همکاری کند. در نهایت 
امین زندگانی برای ایفای نقش دکترنون به گروه پیوست 
ولی موج جدید شیوع کرونا و تعطیلی تئاتر و تئاترشهر 
باعث تعطیلی تمرین های نمایش شد. کارگردان نمایش 
»دکترنون« در پایان سخنان خود با تاکید مجدد بر اینکه 
در آینده نزدیک این نمایش را روی صحنه می برد، یادآور 
شد: الان شدیدا به دنبال بازیگر نقش دکترنون هستم که 

به زودی این کار هم انجام می شود.

براساس جدیدترین پیش بینی، فیلم »قهرمان« 
در شاخه بهترین فیلم، کارگردانی، فیلمنامه اصلی و 
بهترین فیلم بین المللی سال از بخت های اصلی اسکار 
۲۰۲۲ محسوب می شود. در جدیدترین پیش بینی 
درباره جوایز اسکار ۲۰۲۲ که از سوی »اسکات.

فینبرگ« ستون نویس جوایز سینمایی در نشریه 
هالیوود ریپورتر منتشر شده است، فیلم »قهرمان« به 
نویسندگی و کارگرانی اصغر فرهادی جزو پیشتازهای 
چهار شاخه قرار دارد و در صورتی که این فیلم بتواند 
به جمع نامزدهای نهایی دو شاخه بهترین فیلم و 
کارگردانی راه یابد، نخستین باری خواهد بود که 
سینمای ایران در این دو شاخه مهم و اصلی جوایز 
اسکار، نامزد کسب اسکار می شود. »قهرمان« پس 
از »پادشاه ریچارد«، »بلفاست« و »قدرت سگ« در 
رتبه چهارم شانس های اسکار بهترین فیلم قرار گرفته 
 ،»C’mon, C’mon«  و پس از آن نیز فیلم های
»کودا«، »تل ماسه«، »هر چه قوی تر، سخت تر 
زمین می خوری«، »مادرن موازی« و »اسپنسر« 
قرار دارند. در شاخه بهترین کارگردانی نیز فرهادی 

در صدر شانس های کسب جایزه قرار داده شده و 
پس از آن »کنت برانا« )بلفاست(، »جین کمپیون« 
)قدرت سگ(، »دنیس ویلوو« )تل.ماسه( و »رینالدو 
مارکوس گرین« )پادشاه ریچارد( جای گرفته اند. 
این فیلم در شاخه بهترین فیلمنامه اصلی پس از 
»بلفاست« در رتبه دوم پیشتازهای کسب جایزه 
  »C’mon, Cmon« ،»قرار دارد و »پادشاه ریچارد
و »مادران موازی« دیگر رقبای اصلی فرهادی در 
این شاخه محسوب می شوند. طبق پیش بینی های 
گذشته، »قهرمان« در شاخه بهترین فیلم بین المللی 
نخست  رتبه  در  نیز  زبان(  غیرانگلیسی  )فیلم 
بخت های اصلی کسب جایزه قرار دارد و »کوپه 
شماره ۶« )فنلاند(، »تیتان« )فرانسه(، »بدترین 
آدم دنیا« )نروژ( و »دست خدا« )ایتالیا( رقبای اصلی 
این فیلم معرفی شده اند. با این وجود فیلم »قهرمان« 
هنوز به صورت رسمی به عنوان نماینده سینمای 
ایران در شاخه بهترین فیلم بین المللی معرفی نشده  
است. سینمای ایران پیش از با دو فیلم »جدایی« و 
»فروشنده« موفق به کسب جایزه اسکار خارجی شده 

و فرهادی برای فیلم »جدایی« در شاخه بهترین 
فیلمنامه اصلی نیز به جمع نامزدهای نهایی راه یافت. 
پیش از آن، مجیدی برای نخستین بار در سال ۱۹۹۸ 
با فیلم »بچه های آسمان« سینمای ایران را نامزد 
ابن شاخه از جوایز اسکار کرد. در صورت راهیابی 
»قهرمان« به جمع نامزدهای شاخه بهترین فیلم یا 
کارگردانی، این نخستین حضور سینمای ایران در 
جمع نامزدهای این دو شاخه از جوایز اسکار خواهد 
بود که به ندرت شاهد حضور سینماگران آسیایی 
بوده است. جدیدترین ساخته فرهادی در نخستین 
نمایش جهانی خود امسال در جشنواره فیلم کن 
رونمایی شد و در نهایت جایزه بزرگ هیات داوران را 
به خود اختصاص داد. »قهرمان« قرار است از تاریخ 
۷ ژانویه ۲۰۲۲ )۱۷ دی ماه( در سینماهای آمریکا و 
از ۲۱ ژانویه از سوی سامانه نمایش آنلاین آمازون 
پرایم اکران شود. امیر جدیدی، محسن تنابنده، 
فرشته صدرعرفایی و سارینا فرهادی در کنار جمعی 
از بازیگران بومی در شهر شیراز مقابل دوربین این 

فیلم رفته اند.

گــزارش
هیات طالبان به روسیه رفت

منابــع افغـــان از سفــر معاون نخست وزیر دولت موقت 
طالبان و هیات همراهــش به مسکو خبر دادند. به گزارش 
افق، »عبدالسلام حنفی« معــاون نخست وزیر دولت موقت 
طالــبان در صدر هیاتی برای شرکت در نشست مسکو درباره 
افغانستان، عازم روسیه شد. حنفی در همین رابطه با انتشار 
پیامی در توئیتر از سفر خود و هیات همراه به مسکو خبر داد. 
گفته می شود که در ترکیب هیات طالبان، »امیرخان .متقی« 
سرپرست وزارتخارجه، »نورالدین عزیزی« وزیر تجارت، 
»دین محمد حنیف« وزیر اقتصاد و »عبدالرشید« شهردار 
کابل حضور دارند. پیش تر و در روز پنجشنبه هفته گذشته 
»ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارتخارجه روسیه اعلام کرده 
بود که نشست قریب الوقوع مسکو درباره افغانستان با حضور 
نمایندگانی از طالبان افغانستان برای رایزنی درباره اوضاع در 

این کشور ۲۰ اکتبر ۲۰۲۱ برگزار خواهد شد.

موعد برگزاری انتخابات لبنان 
نمایندگان پارلمان لبنان سه شنبه موعد برگزاری انتخابات 
پارلمانی این کشور را اعلام و تاکید کردند که این انتخابات 
در روز ۷ فروردین ماه آتی برگزار می شود. به گزارش الجزیره، 
نمایندگان پارلمان لبنان موعد برگزاری انتخابات پارلمانی این 
کشور را تعیین کردند. پارلمان لبنان اعلام کرده است که این 
انتخابات در روز ۲۷ مارس سال آتی میلادی یعنی در روز ۷ 
فروردین ماه برگزار می شود. براساس این گزارش، این درحالی 
است که »نجیب میقاتی« نخست وزیر لبنان اعلام کرد که 
گزینه استعفا مطرح نیست و وی تا زمان برگزاری انتخابات 
پارلمانی به کار خود در کسوت نخست وزیری ادامه می دهد. 
پیش تر برخی رسانه ها اعلام کرده بودند که به دلیل برخی 
اختلافات سیاسی و نیز وخامت اوضاع اقتصادی در لبنان، 
نجیب میقاتی قصد دارد از پست نخست وزیری استعفا دهد. با 

این حال، وی چنین چیزی را تکذیب کرد.

اعلام وضعیت فوق العاده در اکوادور
رئیس جمهور اکوادور در آستانه دیدار با وزیر امورخارجه 
آمریکا در این کشور وضعیت اضطراری اعلام کرد. به گزارش 
دویچه.وله، »گیرمو.لاسو« رئیس جمهور اکوادور همزمان با 
افزایش چشمگیر جنایات خشونت آمیز و شورش های مرگبار 
در زندان های این کشور وضعیت فوق العاده ۶۰ روزه اعلام کرد. 
رئیس جمهور اکوادور در همین رابطه در تلویزیون این کشور 
اعلام کرد: نیروهای مسلح و پلیس ما با قدرت در خیابان ها 
حاضر می شوند زیرا ما در سراسر کشور وضعیت فوق العاده 
اعلام می کنیم. اعلام وضعیت فوق العاده در آستانه سفر »آنتونی.

بلینکن« وزیرخارجه آمریکا به این کشور صورت می گیرد. لاسو 
و بلینکن در مورد مسائل امنیتی، دفاعی و تجاری بحث خواهند 
کرد. همزمان با این اعلامیه، دولت قادر خواهد بود ۳ هزار و 
۶۰۰ نظامی و پلیس را برای گشتزنی در ۶۵ زندان این کشور و 

همچنین افزایش حضور آنها در خیابان بسیج کند.

۱۰ سال پس از »قذافی«
آرامش به لیبی بازمی گردد؟

۱۰ سال پس از پایان رژیم معمر قذافی، لیبی 
یکدهه جنگ و هرج ومرج را گذرانده و اکنون این 
سوال مطرح است آیا بالاخره این کشور عربی روی 
ثبات و آرامش را خواهد دید؟ به گزارش ایسنا، 
روزنامه کانادایی لو.دووار در تحلیلی از شرایط کنونی 
لیبی در دهمین سالگرد مرگ معمر قذافی، دیکتاتور 
این کشور به قلم فابین دگلیز آورده است:  بهارعربی 
مقدمه زمستانی طولانی در لیبی بود، در جایی که 
صلح شکننده ای یکسال پس از امضای آتش بس بین 
دولت وفاق ملی و نیروهای ارتش ملی لیبی به ریاست 
خلیفه حفتر حاکم است. از سال ۲۰۱۱ و با پایان ۴۲ 
سال رژیم ترور، فرانسه، انگلستان و ایالات متحده، 
به همراه روسیه و ترکیه به منظور حفظ نفوذ سیاسی 
و اقتصادی خود به درگیری های منطقه ای بدون 
هیچ برنامه مشخصی برای بازسازی این کشور، دامن 
زده اند. سقوط قذافی ناشی از این ایده ساده لوحانه 
بود که لیبیایی ها از ظرفیت سیاسی برای سازماندهی 
خود برای ایجاد مرحله گذار برخوردار هستند. اما 
۱۰ سال بعد، بیش از هر چیز این تصور وجود دارد 
که باید یک رئیس جمهور قوی که نحوه انحصار 
منابع، مهار خشونت و مجبورکردن جنگجویان به 
صلح را بداند، روی کار بیاید. در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری که برای احیای وحدت لیبی بسیار 
مهم ارزیابی شده است، سیف الاسلام قدافی دیگر 
جاه طلبی های سیاسی خود را پنهان نمی کند. پسر 
دوم دیکتاتور سابق مدعی است برای رفع ۱۰ سال 
انفعال و اختلافات سیاسی که همچنان لیبی را در فقر 
نگه داشته، برنامه دارد. »آنها به کشور تجاوز کردند. 
لیبی را به زانو درآوردند.« این جملات سیف الاسلام 
قذافی به نیویورک تایمز بود او جناح های منطقه ای 
را متهم به تقسیم لیبی کرده و گفته است: نه پولی 
وجود دارد و نه امنیت. اینجا دیگر جای زندگی 
نیست. به پمپ بنزین بروید، بنزین وجود ندارد. ما 
نفت و گاز به ایتالیا صادر می کنیم. ما نیمی از ایتالیا 
را روشن می کنیم و اینجا خاموشی داریم. این ورای 
یک شکست است، این یک افتضاح است. دو ماه 
مانده به انتخابات ریاست جمهوری که قرار است 
زیرنظر سازمان ملل متحد در ۲۴ دسامبر برگزار 
شود، نامزدی سیف الاسلام اما هنوز رسمی نشده 
است. حامیان قذافی همچنان یک قدرت در لیبی 
محسوب می شوند اما زمینه هنوز برای سیف الاسلام 
بسیار خطرناک است. اما آیا لیبی سرانجام با این 
انتخابات صفحه یکدهه هرج ومرج را ورق می زند؟ 
مقامات خارجی برگزاری انتخابات را در اولویت خود 
قرار داده و چشم خود را بر بی نظمی در روند سیاسی 
از جمله اتهامات مربوط به فساد دولتمردان بسته اند. 
یک دیپلمات اروپایی می گوید: ما می دانیم که 
بی نظمی هایی حتی فساد وجود داشته است، اما هنوز 

معتقدیم که راه حل در این انتخابات نهفته است.

نیکول پاشینیان نخست وزیر ارمنستان روز سه شنبه در یک 
نشست مشترک با مقام های روسیه، روابط دو کشور را استثنایی 
و نقش مسکو در منطقه را کلیدی خواند. به گزارش فارس، نیکول 
پاشینیان در نشست مجمع بین منطقه ای ارمنستان و روسیه در 
ایروان بر نقش کلیدی مسکو برای حفظ ثبات و صلح در این 
منطقه تاکید کرد. منابع رسانه ای در ارمنستان از آغاز نشست 
مجمع بین منطقه ای ارمنستان و روسیه در ایروان با سخنرانی 
افتتاحیه نخست وزیر ارمنستان خبر دادند. به گزارش وبگاه 
ارمنستانی آرمن .پرس، دفتر نیکول پاشینیان نخست وزیر این 
کشور متن سخنرانی او در این نشست مشترک با روسیه را منتشر 
کرد. پاشینیان با تاکید بر سابقه چند ساله برگزاری مجمع 
بین منطقه ای ارمنستان و روسیه گفت: )این نشست ها( به یکی 
از نهادهای مهم همکاری بین دو کشورمان در چارچوب روابط 
دو کشور متحد تبدیل شده اند. به گفته نخست وزیر ارمنستان، 
همکاری بین منطقه ای ارمنستان و روسیه که براساس حدود 
ده ها توافقنامه است، حوزه های وسیعی را در برمی گیرد. وی 

با اسم بردن از چند توافق و معاهدات امضا شده بین دو کشور 
افزود: وجود این پیوندها یکی از جلوه های روشن روابط استثنایی 
بین دو کشور ماست. نیکول پاشینیان تاکیدکرد: روسیه نه تنها 
نقشی کلیدی در حفظ صلح و ثبات منطقه دارد بلکه همچنین 
نقشی محوری در اقتصاد ارمنستان ایفا می کند. نخست وزیر 
ارمنستان افزود: روسیه شریک تجاری مهم ارمنستان است. در 
سال ۲۰۱۹ گردش تجاری ما از مرز دو میلیارد دلار فراتر رفت. 
این مقام ارشد ایروان در بخش دیگری از سخنرانی خود در این 
مجمع اظهارکرد: جهان به سرعت در حال تغییر است و روابط 
میان ارمنستان و روسیه باید خواسته های ناشی از این تغییرات 
را برآورده کند. پاشینیان گفت: ما )ارمنستان و روسیه( باید 
روابط اقتصادی خود را بهبود بخشیم تا این روابط بتوانند به 
توسعه اقتصادهای رقابتی در کشورهای ما کمک کنند. تاکید 
نخست وزیر ارمنستان بر روابط استثنایی این کشور با روسیه 
و نقض کلیدی مسکو در زمینه حفظ صلح و ثبات منطقه در 
شرایطی مطرح شده که تنش های ایروان و باکو ادامه دارد. به رغم 

امضای توافق آتش بس بین ارمنستان و جمهوری آذربایجان 
با میانجیگری روسیه به منظور توقف جنگ ۴۴ روزه بر سر 
منطقه قره باغ کوهستانی، تنش ها بین ایروان و باکو همچنان 
خبرساز است. پیش تر در خبرهای آمده بود که نیکول پاشینیان 
نخست  وزیر ارمنستان اخیرا برای دیدار با ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه به این کشور رفت تا با او درباره اجرای توافق 
آتش بس با جمهوری آذربایجان رایزنی کند. با گذشت بیش 
از یکسال از توافق آتش بس ارمنستان و جمهوری آذربایجان، 
تیراندازی های مرزی بین دو کشور هم خبرساز بوده و ایروان و 
باکو طی ماه های اخیر بارها طرف مقابل را به نقض توافق متهم 

کرده اند.

نیکول پاشینیان: 

روابط ارمنستان و روسیه استثنایی است

جهــــان 
کوتــاه

آنتونی بلینکن، وزیرخارجه آمریکا اعلام کرد که زلمای .خلیلزاد، 
فرستاده ویژه ایالات متحده در امور افغانستان تصمیم گرفته از 
سمت خود استعفا دهد. بلینکن همچنین گفت که تام .وست، معاون 
فعلی خلیل زاد وظایفش را بر عهده خواهد گرفت. به گزارش ایسنا، 
به نقل از روسیا الیوم، بلینکن در بیانیه ای که منتشر شد، افزود که 

خلیل زاد در حال ترک سمت خود است و از وی بابت دهه ها خدمت 
به مردم آمریکا تشکر کرد. بلینکن تاکید کرد که تام .وست، معاون 
خلیل زاد که پیش از این در دوران فعالیت جو.بایدن به عنوان معاون 
رئیس جمهور در دولت باراک .اوباما، در تیم امنیت ملی فعالیت 
می کرد، به عنوان نماینده جدید ایالات متحده در افغانستان خدمت 
می کند. خلیل  زاد قبلا در مصاحبه ای با الجزیره اعلام کرده بود که 
قصد دارد این سمت را ترک کند. این امر حدود دو ماه پس از خروج 
نیروهای آمریکایی از افغانستان صورت می گیرد که با انتقادات 
شدید روبه رو شد. خلیل زاد از زمان ریاست جمهوری دونالد.ترامپ، 
ریاست هیات ایالات متحده و پست نمایندگی ویژه را بر عهده داشت 
و مذاکراتی را با طالبان در قطر انجام داد که به توافق صلح بین 
دوطرف منجر شد. در همین حال به گزارش رویترز، یک فرد آشنا با 
موضوع به شرط ناشناس ماندن، اظهارداشت که خلیل زاد روزجمعه 
استعفای خود را ارائه کرده است. خروج وی در پی محرومیت وی از 

اولین مذاکرات رسمی دولت بایدن با طالبان پس از خروج آمریکا 
از افغانستان که در اوایل ماه جاری میلادی )اکتبر( در دوحه برگزار 
شد، صورت گرفت. خلیل زاد، متولد افغانستان، از سال ۲۰۱۸ 
رهبری مذاکرات با طالبان را بر عهده داشت که منجر به توافق فوریه 
۲۰۲۰ برای خروج نیروهای آمریکایی در سالجاری شد. وی سپس 
بر جنبش طالبان و دولت اشرف .غنی، رئیس جمهور سابق افغانستان 
فشار آورد تا بر سر راه حل سیاسی برای پایان سال ها درگیری مذاکره 
کند. پس از سقوط دولت غنی و قدرت گیری طالبان، خلیل زاد 
به دنبال کمک به تخلیه شهروندان آمریکایی و افغان های در معرض 
خطر که برای دولت ایالات متحده کار می کردند، بود. مقامات فعلی و 
سابق آمریکا پیش تر گفته بودند که در سه سالی که خلیل زاد در این 
نقش حضور داشت، چهره یکی از بزرگترین شکست های دیپلماتیک 
آمریکا در حافظه تاریخ شد. مقامات آمریکایی که خواستند نامشان 
فاش نشود، گفتند که دیپلمات کهنه کار آمریکایی از اهرم قدرت 
برای گروه طالبان صرفنظر کرد، به طور مداوم دولت افغانستان را 
تضعیف کرد و علاقه چندانی به شنیدن دیدگاه های مختلف در 

داخل دولت آمریکا نداشت.

ارتــش کره جنوبی ادعا کرد، کــره شمالی یک موشک بالستیک 
از زیردریایی مستقر در شهر بندری »سینپو« به دریای ژاپن 
شلیک کرده است. ساعاتی بعداز اعلام شلیک پرتابه نامشخص 
از کره شمالی به دریای ژاپن، سئول ادعا کرد که این پرتابه یک 
موشک بالستیک بود. منابع رسانه ای به نقل از ارتش کره جنوبی 
خبر دادند، کره شمالی بامداد سه شنبه )به وقت تهران( یک شلیک 
موشکی جدید انجام داده است. به گزارش رویترز، ستاد مشترک 
ارتش کره جنوبی اعلام کرد که کره شمالی یک موشک بالستیک از 
زیردریایی مستقر در شهر بندری »سینپو« به دریای ژاپن شلیک 

کرد. طبق این گزارش، کره شمالی ماه ژانویه از یک »نوع جدید« 
موشک شلیک شده از زیردریایی، رونمایی کرد و این موشک را 
»قدرتمندترین سلاح جهان« خوانده بود. شلیک موشکی ادعایی 
کره شمالی در شرایطی انجام شده که در خبرها آمده بود روسای 
سازمان های اطلاعاتی آمریکا، ژاپن و کره جنوبی در سئول دیدار 
کردند. کره شمالی در هفته های اخیر مجموعه ای از آزمایش های 
موشکی را در دستور کار خود قرار داده است. بنا بر ادعای مقام های 
غربی و متحدانشان در کره جنوبی و ژاپن، این آزمایش های موشکی 
ناقض قطعنامه های سازمان ملل است اما کره شمالی این ادعا را رد 

کرده است. ستاد مشترک ارتش کره جنوبی اعلام کرد، یک موشک 
از شهر بندری سینپو واقع در شرق کره شمالی به دریای ژاپن شلیک 
شد. سینپو، پایگاه و مقر زیردریایی های کره شمالی است. »فومیو.

کیشیدا« نخست وزیر ژاپن به آزمایش موشکی جدید کره شمالی 
واکنشن نشان داد و این اقدام را »بسیار تاسف برانگیز« خوانده است. 
تنش ها در شبه جزیره کره در شرایطی ادامه دارد که مذاکرات 
قبلی سران آمریکا و کره شمالی به دلیل اختلافات اساسی بر سر 
خلع سلاح اتمی منطقه، پایان رسمی جنگ کره و لغو تحریم های 
کره شمالی به جایی نرسید. آمریکا از کره شمالی می خواهد در ابتدا 
و قبل از لغو تحریم ها، به صورت کامل خلع سلاح اتمی را انجام دهد 

اما پیونگ یانگ این موضوع و خواسته را رد کرده است.

»زلمای خلیل زاد« استعفا کرد

کره شمالی از زیردریایی موشک بالستیک شلیک کرد

 فرصت تاریخ سازی 
 سینمای ایران در
 جوایز »اسکار«

هادی مرزبان:

 »دکتر نون« طلسم 
نشده است


